
- Головне, над чим пра
цює повенева комісія, до 
складу якої входять керів
ники відповідних підпри
ємств і організацій зони 
відчуження, - вжити всіх 
необхідних заходів, щоб не 
допустити надлишкового 
змивання радіоактивності 
повеневими водами. Вирі
шенню цього питання під
порядкована вся водоохо
ронна діяльність як напере
додні і під час проходжен
ня повені, так і ось вже 
впродовж 10 років після 
Чорнобильської катастро
фи.

По-друге: щоб під час 
підтоплення паводковими 
водами населених пунктів, 
де мешкають самосели, не 
був порушений їх санітар
но-епідеміологічний режим 
і була нормально забезпе
чена життєдіяльність цих 
людей.

Не менш важливим є й 
такий аспект протипаводко
вих заходів, як недопущен
ня підтоплення тих терито
рій, де розміщені вироб
ництва. Особливо це стосу
ється сховища радіоактив
них відходів.

Питаннями прогнозу
вання і забезпечення раді
аційного контролю і безпе
ки займається державне 
підприємство «Радек», без
посередньо експлуатацією 
водоохоронних споруд і ре

алізацією водоохоронних за
ходів - державне спеціалізо
ване виробниче комплексне 
водоохоронне підприємство 
«Чорнобильводексплуата- 
ція». Санітарно- епідеміоло
гічний контроль - служба го
ловного лікаря зони відчу
ження.

Ще восени за участю цих 
організацій були розробле
ні заходи по забезпеченню 
безаварійного пропуску води 
восени, взимку і навесні 
1995-1996 років. Ці заходи 
погоджені з Держкомводгос
пом України і затверджені 
міністром України у справах 
захисту населення від на
слідків аварії на Чорно
бильській АЕС.

На сьогодні всі вони ви
конуються. І тепер завдання 
Адміністрації зони відчужен
ня полягає в тому, щоб пе
ревірити, наскільки підготов
лені до весняного паводка 
задіяні відповідні підрозді
ли. У зв“язку з тим, що про
гноз відносно погодних умов 
дещо змінився, настання теп
ла затягнулось, і після того, 
як Кабінет міністрів України 
прийняв відому всім поста
нову № 233, було вжито до
даткових противоповеневих 
заходів. У тому числі Кабі
нет міністрів виділив на це 
майже 30 млрд. карбованців.

Але насторожує, що в ході 
повені можливо будуть підтоп
лені села Теремці й Оташів, в

яких мешкають самосели. На 
такий випадок теж розробле
ні заходи: як і куди виселяти 
звідти людей, вивозити май
но, велику рогату худобу, яку 
вони утримують і т. ін.

Працівники Українського 
науково-дослідного гідроме
теорологічного інституту Дер- 
жкомгідромету України ро
зробили прогнозну оцінку 
можливого радіоактивного 
забруднення річки Прип“ять 
і Дніпровської водної систе
ми під час весняної повені.

За другим сценарієм, 
вірогідність якого сягає у 
межах 10 відсотків, макси
мальне забруднення води 
у створах Дніпровського 
водозабору Києва стано
витиме приблизно 30 
пКІ\л. Ця цифра у 1, 5 раза 
перевищить тимчасово до
пустимий рівень вмісту 
стронцію у воді. Врахову
ючи те, що ТДР вмісту 
стронцію за міжнародни
ми та діючими нормами в 
Україні - 100 пКІ\л, небез
пеки для вживання питної 
води з Дніпровського во
доканалу не буде.

Постійно діюча повне- 
ва комісія зони відчужен
ня підтримує зв“язок і з 
Білоруським Гідрометом, 
прогнозує ситуацію, щоб у 
випадку повені зменшити її 
негативний вплив на водо
йми, населені пункти і лю
дей зони відчуження.

НЕ ДОПУСТИТИ ВИНОСУ РАДІОНУКЛІДІВ
(з виступу Е . Л . ПАНАСЕВИЧА, директора дежавного виробничого комплек
сного водоохоронного підприємства «Чорнобильводексплуатація») '

У зоні відчуження діє 
ціла система водоохоронних 
систем і споруд. Це - дам- 
бові споруди підпорного 
типу, комплекс споруд ліво
бережного польдера річки 
Прип“ять, система попе
редження стоку фільтрацій
них вод з дренажного кана
лу става-охолоджувача Чор
нобильської атомної станції 
і водойм, які розташовані на 
заплавах річки Прип“ять, 
укріплення її правого бере
га, поглиблення дна і т. ін.

Експлуатація водоохо
ронних споруд і систем 
здійснюється відповідно до 
правил і регламенту, ро
зроблених Укрводпроектом.

На технічному обслуго
вуванні підприємства «Чор
нобильводексплуатація» пе
ребувають контрольно- 
спостережні свердловини і 
водознижуючі свердлови

ни, колодязі громадського 
користування, водозабірний 
вузол «Діброва».

Тепер водозливні пороги 
дамб знижені для того, щоб 
вода на випадок великого 
паводка могла пройти широ
ким фронтом, не створюю
чи підпору і не заливаючи 
значної території зони від
чуження.

У 1991-1992 роках була 
споруджена 11-кілометрова 
дамба з каналом в 6, 5 кіло
метра і польдерною насо
сною станцією, яка на випа
док підйому рівня води пе
рекачує воду з підводного 
каналу у верхній і тоді вода 
вільно виходить через гід
роспоруду №7. Для чого це 
зроблено? Щоб не підтоплю
валась радіаційно забрудне
на заплава річки Прип“ять.

Крім того, на лівому бе
резі річки Прип‘‘ять, на річ

ці Брагинка, є дамбові спо
руди №№ 37 і 39, які на ви
падок паводка затримують 
змивання радіоактивності у 
Дніпро. А решта водоохорон
них споруд - щоб не було 
винесення радіонуклідів у 
річку Прип“ять.

Що стосується всіх пра
вобережних споруд на малих 
річках, на магістральних ка
налах колишньої 
м ел іоративно ї 
системи, які до 
аварії на Чорно
бильській АЕС 
служили для пе
рехоплення води 
( для осушення 
території з ме
тою вирощуван
ня сільськогос
подарських куль
тур), то вони та
кож перекриті 
невеликими пе-

реливними кам‘‘яними спо
рудами. Всі вони діють і 
експлуатуються, як і інші во
доохоронні споруди зони 
відчуження.

На території зони від
чуження є 370 свердловин, 
за якістю води яких стежать 
працівники державного під
приємства «Радек» і сані
тарно-епідеміологічні служ
би, відповідні обласні і все
українські організації та на
укові установи.

Для нормального пере
бігу повені задіяні вертоліт 
і криголам.

ЯКОЮ БУДЕ ЯКІСТЬ питної води?
(з виступу Г. М. ГЛАДКОВА, головного державного санітарного лікаря зони відчуження)

У 13 населених пунктах 
зони відчуження прожива
ють майже 700 самоселів. 
З санітарної точки зору на
йбільше хвилює питання 
забезпечення їх питною во
дою. Адже вони користу
ються 67 громадськими ко
лодязями, вживають воду 
для пиття і на господарські 
та побутові потреби. Що 
мається на увазі - гр о 
мадський колодязь? Це той, 
з якого беруть воду для 
вживання не менше, як дві 
сім“ї.

В основному працівників 
санітарної служби турбує 
стан забезпечення питною

водою самоселів при мож
ливому підтопленні колодязів 
у Теремцях, де мешкають 67 
чоловік, Луб“янці (46), Лади- 
жичах (23), Рудні-Іллінецькій 
(25), Оташеві (20). У цих се
лах є 34 громадських коло
дязі. За якістю води ми пос
тійно стежимо.

Вода ж у селах зони від
чуження не дуже якісна по 
бактеріологічних показниках. 
З метою поліпшення її якості 
у минулому році практично 
всі колодязі були продезин
фіковані і почищені. З вико
нанням цього завдання до
бре справились працівники 
державного спеціалізованд-

го виробничого комплексно
го водоохоронного підприєм
ства «Чорнобильводексплуа
тація».

Але, як показали через 
деякий час бактеріологічні 
дослідження, ефект вищез
гаданих заходів не перева
жав 80 відсотків. Тому що 
витрачання води з колодя
зів дуже незначне.

Турбує й те, що багато 
колодязів не обладанані згід
но з санітарно-гігієнічними 
нормами. В них потрібно ук
ріпити зруби, а в деяких і 
взагалі зробити нові, накри
ти їх. Питання забезпечення 
будівельними матеріалами

вже вирішується, так що 
якість води має бути кра
щою. Чи вплине паводок на 
появу в зоні відчуження ін
фекційних захворювань? 
Вживаються заходи, щоб 
цього не сталося, таких не- 
дугів у нинішньому році 
поки що не було. За ви
нятком одного випадку ге
патиту. Хворобу виявлено у 
робітника, який в зоні від
чуження працює вахтовим 
методом і зараження він 
отримав за місцем прожи
вання. Так що гепатит цей 
- «привозний», і ще раз на
голошую - це єдиний ви
падок появи його тут. Якби 
це було місцеве захворю
вання, то пішов би ланцю
жок, але цього, на щастя, 
не трапилось.

В ОЧІКУВАННІ ПОВЕНІ
Як вже повідомлялося у минулому числі «Вісника Чорнобиля», в державному 

підприємстві «Агентство інформації, міжнародного співробітництва та розвит
ку» («Чорнобильінтерінформ») відбулась прес-конференція з питань весняної 
повені, у роботі якої взяли участь журналісти багатьох періодичних видань Ук
раїни, ближнього і далекого зарубіжжя.

Пропонуємо увазі читачів нотатки з цієї прес-конференції.

ТРИЄДИНЕ ЗАВДАННЯ
(з виступу М. С. СТЕПАНЕНКА, голови повеневої комі
сії, начальника відділу екології, радіаційної безпеки 
та охорони здоров“я Адміністрації зони відчуження)


